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2017. június 16 – augusztus 28. 

 Málta 

Magyar Huba vagyok mechatronikai mérnök szakos hallgató, a Bánki Donát Gépész- 
és Biztonságtechnikai Mérnöki Karon. Az Erasmus+ programra, hogy külföldön végezzem 
a szakmai gyakorlatot, gyakorlatilag a barátnőm beszélt rá, vele mentem el a 
beszámolóra, illetve később is vele töltöttem a nyarat Máltán. A szálláshelyünket úgy 
kértük, hogy egy apartmanban lakhassunk, szóval, ha valaki így szeretné, akkor ez is egy 
lehetséges opció az Erasmus részéről. Azért írtam így mert a kinti HR-es cég (Paragon 
Europe) már nem volt ilyen egyszerű eset, mivel amikor megkaptam a szálláshely címét, 
észrevettük, hogy nem egyezik barátnőm szálláshelyével. A HR-es cég, mikor ezt 
megírtuk nekik, gyakorlatilag ultimátumot adott; azt mondták, hogy csak akkor 
költözhetek ugyanabba az apartmanba, ha abban a szobában, ahol barátnőm van, van 
egy üres ágy. Szerencsére a barátnőm tudott cserélni egy lánnyal az apartmanban, aki 
egyedül volt egy kétágyas szobában. Ez csak egy kis ízelítő volt azoknak, akik szeretnének 
kimenni Máltára gyakorlatra, mivel elég bonyolult a Paragonnal való kommunikáció, 
illetve a problémák megoldásához is türelem kell. 

A munkahelyemet szerencsére sikerült időben elintézni így az Erasmus szerződést is 
sikerült pár héttel az utazás előtt megkötni, ami egyébként máltai szakmai gyakorlat 
esetén egy igazán ritka dolognak számít. Nem az Erasmussal van a probléma, hanem a 
kinti HR-es céggel, ők keresik a lehetséges cégeket a hallgatók számára és egy kicsit 
lazára veszik a dolgot. Az én gyakorlati helyem egy BSE Consultants Ltd. nevű cég volt. Ez 
a cég épületek szolgáltatásait tervezi az AutoCAD programban, mind 
épületvillamossággal mind épületgépészettel foglalkoznak. Méreteit tekintve nagyon 
kicsi cég volt, összesen két irodából állt, az egyikben a két director dolgozott míg a 
másikban az ott dolgozó gyakornokokat nem számolva 3 rajzoló dolgozott. Engem 
műszaki rajzolóként foglalkoztattak. A társaság nagyon sokszínű volt, a nyár során 
dolgoztam máltai, indiai, román, francia, szíriai és olasz emberekkel is. Őszintén szólva 
ezzel a céggel kapcsolatban semmilyen negatívumot nem tudnék megfogalmazni. Már az 
első pillanattól fogva nagyon kedvesek és segítőkészek voltak. Volt egy félévnyi 
tapasztalom az Inventor 3D modellező programban, de AutoCAD-et még sosem 
használtam előtte. Ezért a kiutazás előtt kicsit izgultam, hogy vajon menni fog e a 
program használata, de mindent elmagyaráztak az alapoktól fogva és bármit bármikor 
meglehetett kérdezni tőlük, készségesen válaszoltak rá. Ha az ember szeret ilyen 
tervezőprogramokban dolgozni, akkor nem nehéz ez a fajta munka, sőt még izgalmas is 
lehet. Eleinte megmutatták egy kész munkán, hogy hogyan csinálják az adott 
szolgáltatást és utána hagyták, hogy én csináljam meg ugyanazt egy másik projekten. 
Később, körülbelül egy hónap múlva már teljesen önállóan dolgozhattam a különböző 
projekteken, természetesen minden munkámat ellenőrizték és ha szükséges volt, akkor 
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mindig ajánlottak egy-két 
kisebb változtatást. 
Nagyon szerettem ebben 
a munkában, hogy ennél 
a cégnél, az ott dolgozó 
instruktor, aki a 
rendszergazda volt az 
irodában és ő osztotta ki 
az munkákat is, mindig 
adott az embernek 
valami tennivalót. A két 
és fél hónap alatt alig volt 
talán pár óra, amikor 
nem volt semmit dolgom, 
mindig tervezhettem valamit az AutoCAD-ben. Azt is nagyon hasznosnak találtam, hogy 
amikor valamilyen feladatot adtak, mindig elmagyarázták a szakmai alapját, hogy 
pontosan mért úgy csináljuk azt az adott szolgáltatást, illetve amikor nem volt semmi 
dolgom és csak néztem valakit ahogyan dolgozik, elmagyarázták nekem azt az adott 
munkát közben. Így őszintén mondhatom, hogy bár építészetet nem tanulok 
mechatronika szakon, de az AutoCAD gyakorlat mellett, nagyon megnőtt az elméleti 
tudásom épületvillamosság és -gépészeten belül. 

Egy másik érdekes, vagy úgyis mondhatjuk, hogy vicces dolog - ha az ember nem 
idegeskedik rajta - a tömegközlekedés. Sokan mondják, hogy ezek a déli népek nagyon 
máshogy működnek, és azt kell, hogy mondjam, igazat kell adnom ennek a kijelentésnek. 
Az első, számomra igen meglepő dolog volt, hogy a busznak inteni kell, hogyha azt 
szeretnéd, hogy megálljon abban a buszmegállóban, ahol elvileg menetrend szerint meg 
kell, hogy álljon. Elég sok esetben, amikor a buszsofőrnek nincs kedve megállnia, akkor 
csak egy szempillantás nélkül tovább hajt. A másik dolog, hogy általában a buszsofőrök 
döntik el, hogy a kiírt időpontban, elindítják e azt a járatot, vagy sem. Mivel az apartman, 
ahol laktunk a barátnőm munkahelyéhez volt közel, így nekem minden nap kétszer 1-1,5 
órát kellett buszoznom, így az összes lehetséges kimenetelét láttam a közlekedés ezen 
formájának. Ezen felül őszintén el kell mondani a buszsofőrökről, hogyha egyszer sikerül 
felkerülni a buszukra, akkor nagyon segítőkészek, sokszor láttuk őket leszállni a buszról, 
így megmutatva az adott turistának, hogy melyik irányba is kell pontosan mennie. Sőt, 
ha az utcán sétálsz és a térképet nézve keresed, hogy merre kell menni, habozás nélkül 
odajönnek hozzád és egyből útbaigazítást adnak a járókelők. 
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Természetesen Málta az egyik legtökéletesebb hely a nyaralásra. Gyönyörű szép 
tengerpartjai és látnivalói vannak. Hétköznap nem volt túl sok időnk elmenni bárhova, 
ezért főleg csak az apartmanunk környékén sétáltunk esténként a munka után. A 
szálláshelyünk Kalkara-ban volt, ez a délkeleti sarka a szigetnek. Semmihez sincs közel, 
mindenhez 1-1,5 órát kell utazni onnan és azon kívül, hogy egy aranyos kis hely, nincs túl 
sok minden ott. Kalkara az úgynevezett Three Cities-hez van közel, szóval volt azért mit 
nézni az esti séták alatt. A szigetet nagyrészt csak a hétvégén tudtuk körbejárni. Lehet, 
hogy közhelynek hangzik, de az ötletek gyűjtéséhez nagyon jó forrásnak bizonyultak az 
útikalauzok, illetve sok ötletet szereztünk persze az internetről is. A legjobb partok 
felkereséséhez ajánlani tudom a www.whichbeach.com című honlapot. Ez az oldal 
osztályozza a legnépszerűbb partokat Máltán az adott napon, a napsütés, a szél és egyéb 
változók alapján. A szigeten a legtöbb strand homokosra van kialakítva, ami nagyon 
népszerű bár én sokkal jobban kedvelem a sziklás strandokat. Egyik igazán kedvelt 
strandunk a fővároshoz közel, és ami még fontosabb a lakóhelyünkhöz is, Sliemában 
volt. Gyakran átjártunk oda mikor nem akartunk nagyon messze menni az adott 
hétvégén. Teljes meglepetésemre, a víz egész nyáron nagyon meleg volt, ezt csak azért 
mondom, mert a korábbi tapasztalataim azt mutatták, hogy azért a tenger víz nagyobb 
kiterjedéséből fakadóan nem melegszik fel annyira, mint például a Balaton, vagy 
valamelyik kisebb állóvíz, de azt kell, hogy mondjam, hogy ezen a nyáron gyakran 
meglepődtünk azon, hogy a tengervíz egyáltalán nem hűtött le minket. Amit nagyon 
szerettem a fent említett strandon, hogy gyönyörű kilátás nyílt a partról, mivel az öböl, 
Grand Harbour másik oldalán Málta egyik ókori városa, a jelenlegi főváros Valletta 

feküdt. Egy másik strand, 
amit én a leggyönyörűbb 
partszakasznak találtam 
egész Máltán, az Fomm Ir-
Rih Bay volt. Valamikor 
nyár közepén látogattuk 
meg először a 
barátnőmmel az öblöt, 
amikor szabadságot 
vettünk ki mindketten, és 
már akkor elámultunk, 
hogy bár hosszú úton kell 
lemenni a partra és elég 
sziklás, meredek az 

ösvény, de minden fáradtságot megér. Ez egy nagyon kicsi öböl, gyönyörű hatalmas 
sziklákkal körbevéve, a víz szinte mindig hullámzik, mert a szél mindig fúj valamennyire a 
part felé. Amikor először jártunk ott, az időjárás éppen úgy alakult, bár ezt a sziget 
közepén nem lehetett észre venni, hogy nagyon fújt a szél a máltai partok azon részén, 
ebből fakadóan hatalmas hullámok voltak, akkorák, amiket még sosem láttam. Egyes 
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hullámok legalább 2-2,5 de lehet, hogy még 3 méter magasak is voltak. Természetesen 
ilyen hatalmas hullámokban csak 10-15 métert tudtunk bemenni, sőt barátnőm inkább 
meg se próbálta, de nem is lehetett volna jobban, mert ilyenkor alig tudna kijönni az 
ember a vízből úgy, hogy ne legyen semmi baj. A másik gyakori hátránya a hullámzó 
tengernek, hogy a parthoz közeledő hullámok medúzákat hordoznak magukkal. Ez első 
hallásra számomra legalábbis ijesztően hangzott, de általános esetben azt hiszem 
mondhatom azt, hogy nem annyira veszélyes a medúza csípés. Barátnőm és én is 
meglettünk csípve, gyakorlatilag olyan, mint egy csaláncsípés, pár csík piros foltot 
láttunk a lábunkon, kicsit kellemetlen volt, de nem okozott nagyobb sérülést 
szerencsére. Még egyszer közvetlenül a hazautazásunk előtti hétvégén ellátogattunk 
erre a strandra, mert első esetben annyira lenyűgözött minket. Mindkét esetben nagyon 
meg voltam lepődve azon, hogy alig tartózkodtak ezen a gyönyörű helyen, pedig 
őszintén mondhatom, hogy igazán megéri ellátogatni ide. A harmadik hely, amit 

megszerettem volna 
még említeni az 
Comino (máltai neve 
Kamino, mint a Star 
Wars-ban), a lakatlan 
kis sziget az ország 3 
szigetéből az egyik. Itt 
található talán az 
egyik legismertebb 
máltai látványosság, 
Blue Lagoon, még sok 
más öböllel és 
látványossággal 
együtt. Ha az ember 
jó helyen keresi akkor 

az oda-vissza utat megtudja oldani mindössze 10 euróból, ez egy jó árnak számít, mi egy 
kisebb komp társasággal mentünk át, mivel a nagyobbak elég drágák szoktak lenni. A 
lényeg csak az ezeknél a kompoknál, hogy megvan adva, hogy egy napon megy adott 
számú járat körülbelül ½-1 óránként, ha jól emlékszem 18:00-ig és ezen az utolsó 
kompon érdemes rajta lenni, ha csak nem akarunk ott éjszakázni a lakatlan szigeten. 
Gondolom az senkinek sem okozna meglepetést, ha azt mondanám, hogy irtózatosan 
nagy tömeg van Blue Lagoon-nál, éppen ezért érdemes minél korábban elindulni 
Comino-ra, nem sok időt tölteni Lagoon-ban, hogy meg lehessen nézni a sziget többi 
részét is, de mindenképpen érdemes elmenni oda. Ha az ember a szigeten csak 2-3 
helyen áll meg fürödni, a többi helyen meg csak fotózkodik, akkor könnyedén körbe 
lehet sétálni a kis szigetet. Az harmadik sziget neve Gozo, ami Málta mellett a másik 
lakott sziget az országban. Gozo-ra sem nehéz eljutni, van egy külön erre kiépített 
kompjárat ami a két sziget között ingázik. Be kell, hogy valljam Gozo nekem sokkal 
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jobban tetszett, mint a máltai sziget. A strandjait sokkal különlegesebbnek, sokkal 
tisztábbnak és kevésbé zsúfoltnak találtam, mint Máltán. Összesen hat darab helyszínt 
szerettünk volna megnézni egy nap alatt ezen a kisebb szigeten, de sajnos ebből 
összesen csak hármat tudtunk meglátogatni. Az első állomásunk a Ramla-öböl volt, ezt a 
helyet szokták úgy nevezni, hogy red sand beach, mivel vörös, agyag színű homok fedi 
azt a partszakaszt. Gyönyörű volt, a strandot sziklák vették körül, a vörös nem volt 
annyira sötét vörös, mint vártuk, de így is szép volt és a víz gyönyörű ott. A következő 
állomás Gozo fővárosa volt, Rabat, mivel a buszközlekedés Gozo-n elég centralizáltan 
működik, tehát az összes busz a sziget közepéről Rabatból indul és onnan megy ki a 
sziget szélére és vissza, ezért gondoltunk, hogy ez legyen a következő állomás. Rabat-
ban, amit meglehetett nézni az az ottani citadella volt. Nagyon érdekes érzés volt, hogy 
mikor az ember felmászik a citadellába és ott tiszta idő mellett körül néz, minden irányba 
látja a sziget szélét, szóval bárhova néz az ember mindig látja a tengert. Ezzel csak azt 
akartam mondani, hogy ilyenkor jön rá az ember mennyire kicsi hely is Gozo, még jóval 
kisebb, mint a máltai sziget. A harmadik és egyben az utolsó állomásunk Gozon a Wied il-
Ghasri nevezetű szoros volt. Ez egy gyönyörű szép, körülbelül 10 méter széles és pár száz 

méter hosszú keskeny kis 
tengerszoros a nyílt tengerbe 
vezetett, 15-20 méter magas 
sziklafallal határolva. Ez a hely 
volt az, ami Gozon talán a 
legjobban lenyűgözött, 
elképesztő volt. Természetesen 
a felsoroltakon kívül még 
nagyon sok hely, látványosság 
és strand van Máltán, ahova, 
hogyha az ember ott van, 
mindenképpen elkell mennie; 
Golden Bay, Mdina, Pretty Bay, 
Grand Harbour, Valletta, Three 
Cities, Marsaxlokk halpiaca, St. 
Peter’s Pool, Blue Grotto, stb. 
Szintén hatalmas látványosság 
Máltán, hogy a máltaiak nagyon 
vallásosak. Minden kisebb-
nagyobb katolikus ünnepet egy 
fesztivállal ünnepelnek. Szóval 

Máltán ez úgy néz ki, hogy minden hétvégén, sőt hétköznap délutánonként is, mikor 
hazaérnek a munkából, állandó tűzijátékozást lehet hallani a sziget egyik-másik 
pontjából. Ez első hallásra talán annyira nem hangzik rosszul, de sajnos ezek a 
tűzijátékok borzalmasan hangosak és egy pár hét ott töltött idő után az ember egy életre 
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megutálja a tűzijáték és ágyúk hangját. A legnagyobb ilyen fesztiváluk a húsvéti és a 
karácsonyi mellett a Boldogasszony ünnepe. Minden ilyen ünneplésen, még ha az csak 
egy kisebb ünnepnek is számít, az adott önkormányzat általában kettő hatalmas rézfúvós 
zenekart bérel föl, akik egy szent szoborral karöltve körmenetet járnak a városban egész 
este. Utána persze az ünneplés megkoronázásaként nem maradhat el a tűzijátékozás 
sem. Máltán a város szent szobrát nagyon nagy tisztességnek számít a körmenetben 
körbe vinni a városban, éppen ezért egy listás rendszer szokott működni. Általában ezt a 
szobrot hat-nyolcan szokták cipelni. Minden máltai férfi a saját városában, ahol él 
feliratkozhat a listára és általában jó sok év múlva biztosítanak is neki helyet, mivel olyan 
nagy a túljelentkezés. Egyik máltai gyakornok kollégám, aki most az elmúlt nyáron 19 
éves volt, azt mesélte, hogy ő még 13-14 évesen feliratkozott a listára a városában és 
valamikor 2030 környékén kapott időpontot. 

Málta időjárásáról csak annyit tudnék mondani, hogy mialatt ott voltunk csak 
egyetlen egyszer esett az eső, az ottlétünk vége felé, amin mindenki, még a máltaiak is 
nagyon meglepődtek. Soha egy felhő sem szokott lenni az égen, mindig 40 fok meleg 
van, sajnos még este is, mivel a 70-80%-os páratartalom éjszaka sem engedi elmenni a 
hőséget. Mint azt már mondtam a máltai emberek nagyon barátságosak, mindenki 
beszél angolul, legyen az idős vagy fiatal, akiről beszélünk. Nekik sem az anyanyelvük az 
angol, szóval úgy mondanám, hogy általánosan egy erős közép szintet produkálnak. Ezt 
csak azért mondom, mert szerintem eleinte sokan izgulnak azon, hogy vajon az angol 
hogyan fog menni, mikor kimennek oda dolgozni, de csak, hogy egy példát mondhassak, 
az egyik gyakornok kollégám a cégnél, egy Nicola nevezetű francia hallgató semmilyen 
szinten nem beszélt angolul és semelyik fél se izgatta fel magát egy percig sem. Ha 
kellett, kézzel lábbal de mindenkinek elmagyarázták a feladatot. 

Máltára elmenni tényleg egy életre szóló tapasztalat volt. Gyönyörű helyeket láttam, 
amiket sosem fogok elfelejteni. Szakmailag is olyan emberekkel dolgozhattam együtt, 
akiktől nagyon sokat tudtam tanulni. Megéri kimenni, ha máshogy nem is, akkor azt 
kívánom, hogy másnak is legyen ilyen csodás barátnője, aki rábeszéli őt az Erasmus+ 
programra és így együtt tölthetnek egy nyarat kint Máltán. 


